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فقط شماره پيراهن ها 
عوض شده! 

 فريدون حسن
وقتي حرف از حرفه اي ش��دن فوتب��ال آن هم در رده 
باش��گاهي به ميان مي آيد، ناخودآگاه ذهن مان پرت 
مي ش��ود به دو دهه قبل و دوره اي كه اعلام شد ليگ 
فوتبال ايران حرفه اي شده است. ياد حرف هاي مرحوم 
ناصر حجازي مي افتيم كه همان زمان با همان صراحت 
لهجه عنوان ك��رد كه فوتبال ما حرفه اي نش��ده فقط 
شماره پيراهن بازيكنان از فارس��ي به انگليسي تغيير 

كرده است. 
دو دهه از آن روزها مي گ��ذرد؛ از آن روزهايي كه همه 
به ناصر حجازي خرده گرفتند كه فقط انتقاد كردن را 
بلدي اما امروز براي تمام علاقه مندان به فوتبال ثابت 
شده است حرف هاي مربي فقيد فوتبال ايران درست 
بود. ما فقط به لحاظ حيف و مي��ل بيت المال و برخي 
تغييرات ظاهري حرفه اي ش��ده ايم و بعد از اين همه 
س��ال هنوز بديهي ترين فاكتورهاي حرفه اي بودن را 

دارا نيستيم. 
روي همين اصل است كه هر سال وقتي موعد بارگذاري 
مدارك باش��گاه ها براي اثبات حرفه اي بودن شان در 
سايت كنفدراسيون فوتبال آسيا به منظور شركت در 
ليگ قهرمانان مي شود، همه مي بينند كه اين مدعيان 
حرفه اي بودن چه مش��كلاتي دارند و چگونه س��عي 
مي كنند با سند سازي و جعل و دروغ خود را حرفه اي 
جلوه دهند. چند سالي اين روش زش��ت جواب داد و 
باش��گاه هاي بدهكار و آماتور ايران در ليگ قهرمانان 
شركت كردند )كه البته اگر ش��ركت نمي كردند بهتر 
بود( اما حالا آسيا رفته رفته خود را به سطح اول فوتبال 
جهان نزديك كرده و ديگر نمي تواند چنين رفتارهايي 

را تحمل كند. 
حالا فوتب��ال ايران و باش��گاه هاي هميش��ه بدهكار و 
مشكل دار آن اگر مي خواهند جايگاهي در فوتبال قاره 
كهن داشته باش��ند، بايد واقعاً راه حرفه اي شدن را در 
پيش بگيرند. طبيعي است اولين گام در اين راه سخت 
خصوصي ش��دن اس��ت، يعني قطع بيت المال خوري 
كه بدون ترديد مديران نالاي��ق فوتبال ايران هيچ گاه 
بدون برداشت از بيت المال نمي توانند مديريت كنند. 
دومين گام هم داش��تن ورزشگاه اس��تاندارد است با 
شاخصه هايي كه كنفدراسيون آسيا و فيفا آن را تعريف 
مي كنند. پرواضح است كه در اين مورد هم كوچك ترين 

پيشرفتي نداشته ايم. 
يكي ديگر از الزمات حرفه اي بودن نداش��تن بدهي و 
پرونده ش��كايت در مجامع بين المللي ورزش اس��ت. 
خب در اين مورد كه باشگاه هاي ايران گوي سبقت را از 
تمام باشگاه هاي دنيا ربوده اند و اصلًا حريفي براي آنها 
نمي توان متصور بود، پس طبيعي است كه خيلي راحت 
از سوي كنفدراسيون فوتبال آسيا و فيفا با محروميت 

روبه رو شوند. 
در اين مي��ان دردآور ترين بخش ماجرا آنجاس��ت كه 
فوتبال ايران با وجود اين معضلات و مشكلات ديگر و 
حضور مديران نالايق و ناكارآمد در رأس فدراسيون و 
باشگاه ها و هيئت ها همچنان در رؤياي حرفه اي بودن 
به سر مي برد و خود را از بزرگان قاره كهن تصور مي كند، 
اما واقعيت هنوز هماني اس��ت كه مرحوم حجازي دو 
دهه قبل گفت، فقط ش��ماره پيراهن ها عوض شده و 

ديگر هيچ. 

یادداشت

نتيجه هدر رفتن فرصت 

دنيا حيدري 
     گزارش

ي�ك س�اله ب�راي حل 
ايرادهاي گرفته ش�ده 
AFC محرومي�ت اس�تقلال اس�ت و خط�ري كه 
پرسپوليس بيخ گوش خود احس�اس مي كند. نه از 
تجربه ديگران درس گرفتند و نه از داغي كه فصل 
گذشته AFC به دل فوتبال ايران گذاشت. پرواضح 
بود كه كنفدراسيون فوتبال آسيا تعارفي با هيچ تيم 
و كش�وري ن�دارد. پيش ت�ر تيم هاي�ي از ع�راق و 
عربستان نيز مشمول محروميت از ليگ قهرمانان 
ش�ده بودند و كاملًا مش�خص بود دير يا زود دست 
آقايان در زمينه سند سازي جهت اخذ مجوز حرفه اي 
براي باشگاه هاي فوتبال ايران رو مي شود؛ اتفاقي كه 
اگر چه بسيار تلخ بود اما انتظار مي رفت درس عبرت 

شود كه... نشد!

يك سال فرصت زمان خوبي بود براي حل مشكلات. 
AFC يك ب��ه ي��ك مش��كلات را برش��مرده بود؛ 
مش��كلاتي كه برطرف كردن هر يك از آنها مي تواند 
تيم هاي باشگاهي ايران را يك قدم به سمت حرفه اي 
شدن سوق دهد، اما كمافي السابق آقايان خيلي زود 
همه چيز را به دس��ت فراموشي س��پردند و كار را به 
دقيقه90واگذار كردند تا دس��ت آخ��ر يك بار ديگر 
حسرت به دل هواداران بگذارند، شايد چون هنوز هم 
فوتبال ايران با تفكر نهايتاً جريمه اش را مي پردازيم 
اداره مي شود؛ همان جوابي كه يك روز امير قلعه نويي 
در پاسخ به اين س��ؤال كه چرا ليس��ت تيم را براي 
حضور در ليگ قهرمانان ارس��ال نكرده اند، داده بود؛ 
پاسخي كه حذف آبي پوش��ان از ليگ قهرمانان را به 

دنبال داشت!

بدهي استراماچوني براي امروز و ديروز نيست و باشگاه 
اس��تقلال يك س��ال فرصت داش��ت طلب اين مربي 
ايتالياي��ي را پرداخت كن��د؛ طلبي كه اتفاق��اً مديران 
ناكارآمد باش��گاه دو مرتبه نيز بابت پرداخت آن كاسه 
گدايي مقابل دولت گرفته و هر بار هم رقم قابل توجهي 
دريافت كرده بودند، اما باز هم از پرداخت آن در زمان 
مقرر س��ر باز زدند تا به دليل عدم بارگذاري مدارك در 
زمان اعلام شده، به س��ادگي هر چه تمام تر حضور در 
اي��ن دوره از رقابت هاي ليگ قهرمانان آس��يا را هم از 
دس��ت بدهند؛ اتفاقي كه بعيد نيس��ت به زودي براي 
سرخپوش��ان پايتخت هم رخ ده��د، چراكه برخلاف 
نمايش��ي كه درويش، مديرعامل پرس��پوليس به راه 
انداخته است، صدور مجوز حرفه اي تنها در گرو تسويه با 
طلبكاران يا گرفتن رضايت آنها جهت پرداخت قسطي 
نيس��ت كه آقايان چنان به خود غره ش��دند كه تصور 
مي كنند به زودي مجوز حرفه اي را در س��يني مقابل 

ديدگاه آنها خواهند گرفت!

همه آنچه در طول يك س��ال اخي��ر در خصوص حل 
مشكلات س��رخابي هاي پايتخت ديده شد، جز شو و 
نمايش نبود چراك��ه مديران فوتبال اي��ران جاي كار 

كردن ترجيح مي دهند س��خنراني كنن��د. دليلي هم 
ندارد غير اين باش��د وقتي همواره دقيقه90 از وزارت 
گرفته تا فدراسيون و حتي دولت بسيج مي شوند براي 
حل و فصل ناكارآمدي كه هيچ گونه توانايي در مديريت 
و حل مش��كلات ندارند اما برعكس در سنگين كردن 
پرونده بدهي باشگاه ها و ايجاد معضلات حل نشدني 

توانمندي هاي غيرقابل توصيفي دارند. 
سال ها فوتبال باش��گاهي ايران با همين منوال پيش 
رفته است. س��پردن كار به دقيقه90 و دست آخر ملي 
خواندن پروژه اي كه دس��تاورد مشتي مدير بي كفايت 
و نالايق است و پا پيش گذاش��تن ارگان هاي مختلف 
براي سند سازي و ماست مالي كردن فجايعي كه آقايان 
به بار آورده اند. هرچند سال گذش��ته دست آقايان در 
پرونده س��ازي براي صدور مجوز حرفه اي چنان براي 
كنفدراسيون فوتبال آسيا رو شد كه علاوه بر محروميت 
س��رخابي هاي پايتخت، كميته صدور مجوز حرفه اي 
فوتبال ايران نيز تعليق ش��د، اما حتي اين محروميت 
هم باعث نش��د مديران ناكارآمد فوتب��ال ايران تكاني 
به خود دهند و باري از دوش باشگاه ها بردارند و طبق 
عادت، بعد از يك سال دس��ت روي دست گذاشتن و 
سپردن كار به دقيقه90، در واپسين لحظات بار ديگر 
به تكاپو افتادند كه البته اين ب��ار راه به جايي نبردند و 
برخلاف تمام ادعاهايي كه اين روزها از س��وي وزارت 
ورزش و همچنين مديرعامل استقلال به عنوان مقصر 
اصلي محروميت دوباره آبي پوش��ان پايتخت شناخته 
مي ش��ود، عدم بارگذاري مدارك لازم در موعد مقرر، 

پرونده حضور اس��تقلال در ليگ قهرمانان اين فصل را 
يك بار ديگر بست! 

هرچند در صورت پرداخت به موقع طلب استراماچوني 
نيز تضميني براي صدور مجوز حرفه اي آبي پوشان نبود، 
وقتي هنوز مشكلات متعددي در راستاي دريافت اين 
مجوز حل نشده باقي مانده اس��ت، به همين دليل هم 
است كه نمي توان مطمئن بود پرسپوليس كه مداركش 
را به موقع بارگذاري كرده اس��ت، قطعاً مي تواند مجوز 
حرف��ه اي دريافت كند چراكه يك��ي از معيارهاي اخذ 

مجوز باشگاهي از سوي كنفدراسيون فوتبال آسيا، دارا 
بودن ورزشگاه استاندارد است اما ورزشگاه آزادي كه هر 
دو تيم پرسپوليس و استقلال از آن به عنوان ورزشگاه 
خود در بازي هايي كه ميزبان هستند استفاده مي كنند، 
نقص هاي زيادي دارد كه نمي توان روي آن حساب كرد، 
هرچند حتي اگر اين ورزشگاه هيچ نقصي هم نداشت، 
تنها يك تي��م مي توانس��ت آن را به عنوان ورزش��گاه 
اختصاصي خود معرفي كند نه هر دو تيم! از سوي ديگر 
نيز آخرين فرصت باش��گاه ها براي بارگذاري مدارك 
مالي، حقوقي و زيرساخت براي دريافت مجوز حرفه اي 

از AFC، ت��ا 30فروردين ماه اس��ت و عدم بارگذاري 
م��دارك لازم تا اين تاري��خ، به معناي ح��ذف از ليگ 

قهرمانان آسياست. 

پيش تر كنفدراسيون فوتبال آسيا 17 ايراد از پرسپوليس 
و 15 ايراد از استقلال گرفته بود؛ ايرادهايي كه از ساختار 
حرفه اي تا بدهي ها و مشكلات مالي و همچنين روشن 
نبودن صورت هاي مالي و مالكيت مشترك دو باشگاه 
را شامل مي شد، البته در بين ايرادهاي گرفته شده كه 
براي پرس��پوليس در 623 و براي اس��تقلال در 490 
صفحه ليست ش��ده بود، متأس��فانه موارد جزئي تري 
نيز ديده مي شد كه نش��ان از بي توجهي محرز اين دو 
باشگاه داشت؛ نمونه هايي كه شامل فرم ها و ليست هاي 
بازي هاي حرفه اي و فرم  آموزش كادر فني تيم مي شد 
كه برخي را فدراسيون به دست سرخابي ها نرسانده بود 
و بسياري را هم خود اين باشگاه ها پشت گوش انداخته و 
پر نكرده بودند و همين مسئله نشان مي داد كسب مجوز 
حرفه اي براي پرس��پوليس و استقلالي كه عادت كرده 
بودند كارهاي شان را دقيقه90 دولت سر و سامان دهد 
تا چه اندازه برای انجام كارهاي ابتدايي ناتوان و بي توجه 
هستند؛ بي توجهي ای كه همچنان هم ادامه دارد كه اگر 
نداشت، استقلال امروز در همان مرحله نخست حذف 
نمي شد! سرنوشت تلخي كه پرسپوليس هم البته هنوز 
نمي تواند مطمئن باشد كه طي روزهاي آينده گريبانش 
را نخواهد گرفت چراكه هيچ يك از اين دو باشگاه هرگز 
مديري كارآمد به خود نديده اند و همواره مديريت آنها 
را افرادي به عهده داشته اند كه ناتوانايي هاي خود را در 
مديريت با شو و نمايش پنهان كرده اند و دست آخر هم با 
مقصر جلوه دادن زمين و زمان سعي در فرار از مسئوليت 
داشته  اند، هرچند ديگر حناي آنها رنگي ندارد و كمتر 
كسي است كه نداند مقصر اصلي اين داستان ها بعد از 
آقاياني كه مديريت اين دو باشگاه پرطرفدار را به دست 
اين افراد بي كفايت سپرده اند، خود مديراني هستند كه 
در ظاهر سنگ هوادار را به سينه مي زنند اما در واقعيت 

متهم رديف اول هستند. 

سرخابی ها در گرداب ادعا و بی توجهی

يك�ي از معياره�اي اخ�ذ مج�وز 
باش�گاهي از س�وي كنفدراسيون 
فوتبال آس�يا، دارا بودن ورزشگاه 
اس�تاندارد اس�ت ام�ا ورزش�گاه 
آزادي ك�ه هر دو تيم پرس�پوليس 
عن�وان  ب�ه  آن  از  اس�تقلال  و 
ورزش�گاه خ�ود در بازي هاي�ي 
ك�ه ميزب�ان هس�تند اس�تفاده 
مي كنن�د، نقص هاي زي�ادي دارد 
كه نمي توان روي آن حس�اب كرد

  ابراهيم قاسم پور* 
عدم حضور دو باشگاه پرطرفدار ايراني در ليگ قهرمانان 
آس��يا فوتبال ايران را به حاشيه مي كش��اند. فوتبال ما 
اس��اس حرفه اي و منظمی ندارد و همچنين از ضعف 
ش��ديد مديريتي و مالي رنج مي برد. اين مس��ئله هم 
در باش��گاه ها و هم در رأس مديري��ت وزارت ورزش و 
فدراسيون فوتبال وجود دارد. حل مشكلات سرخابي ها 
اگرچه به مديران دو باش��گاه مربوط است اما مسئولان 
ذي ربط مي توانند براي برطرف شدن چالش هاي متعدد 
آنها به مديران ش��ان فش��ار بياورند و از آنها بازخواست 
كنند. اگر پرسپوليس و اس��تقلال باز هم از آسيا حذف 

ش��وند هم ورزش و هم مسئولان 
ورزش كش��ور زيرس��ؤال مي روند 
چراكه مشخص مي ش��ود توانايي 
مديريت بحران و حل مش��كلات 
را ندارند. بحران مديريتي بارها در 
رأس اين دو باش��گاه وجود داشته 
اس��ت. همي��ن الان در خصوص 
عملك��رد ضعيف فت��ح الله زاده در 
باشگاه استقلال بحث هاي زيادي 
مطرح است و اين مسئله به دوران 
حضور مصطفي آجرلو برمي گردد. 

زمان انتخاب دراگان اس��كوچيچ به عنوان س��رمربي 
تيم مل��ي و پس از آن ه��م بركن��اري اش، تأكيد كردم 
مشكل فوتبال ما مديريتي است و نبايد به دنبال مربي 
خارجي باشيم. در حقيقت ما به مدير خارجي نياز داريم 
تا با يك برنامه ريزي و سازماندهي فوتبال مان را نجات 
دهد. همه چالش هاي موجود در ورزش و به ويژه فوتبال 
فقط و فقط ريشه در سوءمديريت ها دارد. كارشناسان، 
پيشكسوتان و دلس��وزان فوتبال راهكار ارائه مي دهند 
ولي به جايي نمي رسد چراكه همه چيز به ضعف مديران 
برمي گردد، البته بحث منابع مالي نيز وجود دارد، منتها 
در همين بحث طلب اس��تراماچوني ك��ه باعث حذف 
استقلال شده گفته مي ش��ود دو بار بودجه لازم تأمين 
شده اس��ت. اين س��طح از حيف وميل پول بيت المال، 

فس��اد گس��ترده و ناكارآمدي فاكتورهايي هستند كه 
وضع فوتبال را به اينجا كش��انده است، حتي مشكلات 
اقتصادي مملكت نيز به ناكارآمدي مديران برمي گردد و 
ورزش نيز به شدت اسير همين چالش است. مديرعامل 
پرسپوليس از رفع موانع كسب مجوز حرفه اي صحبت 
كرده اس��ت. اميدواريم واقعاً همين طور باش��د چراكه 
گوش همه ما از اين حرف ها پر اس��ت. سال گذشته نيز 
همين ادعاها مطرح شد ولي در نهايت سرخابي ها هر دو 
از آسيا كنار گذاشته شدند. بارها اعلام شده در اين رشته 
فلان مبلغ پول حيف وميل شده است، ابتدا سروصداي 
زيادي به پا مي ش��ود و همه قول رسيدگي جدي 
مي دهند ولي در آخر هيچ نتيجه اي 
ندارد. متأسفانه هيچ برخوردي با 
مقصران و مسببان نمي شود. شايد 
به ص��ورت كلام��ي صحبت هايي 
مطرح شود اما در اصل مقصر اصلي 
قسر درمي رود. ضعف شفاف سازي 
و حض��ور مدي��ران نالايق بر س��ر 
مسئوليت هاي مهم، فوتبال ايران 
را به ورطه نابودي كش��انده است. 
نمي دانم چ��را نمي خواهيم واقعاً 
حرفه اي ش��ويم! حتماً ادامه روند 
موجود براي عده اي منفع��ت دارد. مطمئناً اگر فوتبال 
ما حرفه اي ش��ود، ابزارها و فاكتورهاي��ي براي كنترل 
عملكرد مديران، مربيان و مس��ائل مالي در نظر گرفته 
 خواهد شد كه بدون شك راه فرار را به روي سودجويان 
اين رشته خواهد بست. اگر كميته يا هيئت نظارتي در 
بحث پرداخت طلب اس��تراماچوني وجود داشت، الان 
كار به اينجا نمي كشيد و نمي گفتند دو بار پول پرداخت 
شده ولي به دست شاكي خارجي نرسيده است. با اين 
شرايط نه امسال و نه سال هاي آتي نمي توان اميدي به 
كسب مجوز حرفه اي داشت. تا زماني كه مديريت قوي، 
برنامه ريزي و راهكار هاي لازم نداش��ته باشيم، فوتبال 

 همين گونه خواهد بود. 
* پيشكسوت فوتبال

  كاظم اوليايي* 
براي حل مش��كل مالكيت مش��ترك س��رخابي ها، 
دولت كار كارشناس��ي انجام داد و يكي از آيتم هاي 
خصوصي سازي در دستور كار قرار گرفت. اين مسئله 
در سند تحول دولت مردمي براي اجرا ابلاغ شد، اما 
متأسفانه سازمان خصوصي سازي پس از اين ابلاغ و 
دريافت دستورالعمل فوق، مسيري را در پيش گرفت 
كه علناً ثابت كرد اين دو باش��گاه دولتي هستند. در 
واقع عملكرد اين سازمان به ضرر س��رخابي ها تمام 
شد و كار را بدتر كردند. وقتي تنها 10درصد سهام دو 

باشگاه در فرابورس عرضه مي شود، يعني مشكل 
مالكيتي دارند. علاوه  بر اين رفتار 
سازمان خصوصي سازي خلاف 
دستورالعمل س��ند تحول بود. 
واگذاري 10درصد سهام درست 
عكس تفك��ري بود ك��ه تلاش 
مي كرد مشكل سرخابي ها را حل 
كند. سند تحول يك راهبرد است 
و از ط��رف رئيس جمه��ور ابلاغ 
شده اس��ت. يكي از لطماتي كه 
همواره كشور را با مشكل مواجه 
كرده خودش��يفتگي مديران و 

عدم دقت آنهاست. برخي مديران خيال مي كنند هر 
چه به ذهن شان رسيده را بايد اجرا كنند و اصلًا كاري 
به س��اختار قانوني ندارند. هنوز م��دارك بارگذاري 
شده توسط باش��گاه ها را نديده ايم. با اين  حال اولين 
اشكال پيش آمده از سوي س��ازمان خصوصي سازي 
بوده اس��ت. بحث روحي- رواني در حذف دو باشگاه 
استقلال و پرس��پوليس بسيار مهم اس��ت. از طرفي 
پرطرفدارترين كش��ور آس��يا بودن يك امتياز مهم 
براي ماست. هميشه بالاترين آمار براي ايران بوده و 
فوتبال بدون هوادار معني ندارد. رسيدن به اين آيتم 
نيز تنها با حضور سرخابي ها در آسيا محقق مي شود. 
عدم حضور هر يك از آنها حتي به ضرر قاره خواهد بود. 
علاوه  بر اين حضور اس��تقلال و پرسپوليس در ليگ 

قهرمانان براي ما درآمدزاست. با حذف از اين رقابت ها 
از نظر مالي، فوتبالي و اعتباري ض��رر مي كنيم. اين 
حذف آسيب زاس��ت. اين موض��وع از نظر روحي كل 
تيم را تحت  تأثير قرار مي دهد و بازيكنان برجس��ته 
ش��ايد براي فصل بعدي در تصميم شان تجديدنظر 
كنند. فوتبال ابزاري بين المللي است و كشور كوچكي 
چون قطر با هزينه  هنگفت و تلاش هاي چندين ساله 
از آن به خوبي اس��تفاده مي كند. هواداران هم بسيار 
ناراحت مي ش��وند و ضرر اقتصادي ني��ز روي دوش 
باشگاه ها مي گذارد. سال گذش��ته نيز مديران عامل 
باشگاه ها اظهارنظرهايی غيرواقع مطرح كردند و 
در نهايت نيز س��رخابي ها مجوز 
حرفه اي نگرفتند. شايد درويش، 
مديرعامل پرسپوليس مشكلات 
را حل كرده باش��د! ولي ما هنوز 
مدارك را رؤي��ت نكرده ايم. حل 
مش��كل مالكيت مش��ترك در 
حيطه مدي��ران و هيئت مديره  
باش��گاه ها نيس��ت. برخ��ورد با 
مديري��ت دو تيم توس��ط يك 
تشكيلات از جمله سياست هاي 
جدي فيفاست كه قابل قبول هم 
است چراكه مالكيت مشترك بحث هايی نظير زد و بند 

و تباني را مطرح مي كند. 
فيفا روي اين مسئله بسيار حساس است. نمي توانم 
پيشداوري كنم، شايد كارهايي انجام شده كه ما خبر 
نداريم. براي حل مشكل ورزشگاه آزادي راهكارهايي 
وجود دارد. سرخابي ها مجبور نيستند حتماً در آزادي 
بازي كنن��د و به دوس��تان هم توصيه كرديم س��اير 
ورزشگاه هاي موجود را انتخاب كنند. ورزشگاه هاي 
استاندارد ديگر هم داريم كه بتوانيم از آنها به عنوان 
رزرو اس��تفاده كرد. بعد از بازديد از ورزشگاه اول، اگر 
نواقصي وجود داشته باشد، مي توانند ورزشگاه دوم را 

معرفي كنند. 
* مدير فوتبال

  رسول كربكندي*
به هم ريختگي در فوتبال كش��ورمان بيداد مي كند و 
ش��رايط به  گونه اي اس��ت كه مديران باشگاه ها فقط 
مش��غول گذران امور يومي��ه خود هس��تند و اصلًا 
نمي توانند به مسائل ديگر بپردازند. مشكلات اقتصادي 
و مديريتي باعث مي شود آنها مسائل بسيار مهم را به 
حال خود رها مي كنند، در حالي  كه اين مسائل بسيار 
مورد تأكيد كنفدراس��يون آسيا هس��تند، در نتيجه 
حذف از لي��گ  قهرمان��ان رقم مي خورد. اس��تقلال 
و پرس��پوليس دو تيم پره��وادار اي��ران در قاره كهن 

هستند اما همچنان به صورت مشترك از ورزشگاه 
آزادي استفاده مي كنند. از طرفي 
بدهي هاي زياد به ورزشگاه آزادي 
دارند و مديران اين مجموعه نيز 
مش��كلات موج��ود را برطرف 
نمي كنند. اي��ن به هم ريختگي 
به شدت زياد ش��ده و تيم ها به 
روزمرگي افتاده اند، فلان بازيكن 
را بياورند، فلان مربي را به خدمت 
بگيرن��د و طلب��كاران را راضي 
كنند، از اين رو كارهاي اساسي 
به دس��ت فراموش��ي س��پرده 

 شده اند. براي وضعيت سرخابي ها بايد راهكار جدي 
و اساسي پيدا شود. براي وارد كردن VAR به كشور 
ماه هاست مي گويند ابتداي فصل، نيم فصل و انتهاي 
فصل، ولي هيچ كدام از اين وعده ها اجرايي نمی شود. 
معتقدم عده اي در به س��رانجام نرس��يدن اين وعده 
دس��ت دارند. بحث نگرفتن مجوز حرفه اي نيز مثل 
بحث كمك داور ويدئويي اس��ت. فوتبال پرهزينه اي 
داريم كه چارچوب هاي حرفه اي در آن اجرا نمي شود. 
هر سال هم از آسيا حذف مي شويم و با اعصاب و روان 
ميليون ها هوادار بازي مي كنند. هر سوءمديريتي رخ 
مي دهد، به هيچ  كس پاسخگو نيستند. براي اينكه در 
انتخاب مديران روابط حاكم اس��ت، مگر فتح الله زاده 
چندبار بايد مديرعامل استقلال شود تا همه متوجه 

عملكردش شوند؟ تازه بعد از اين همه سال فتح الله زاده 
مي گويد من م��ي روم تا يك نفر خودي را بر س��ركار 
بياوريد! در تلويزيون صراحتاً حرف از تخلف و فساد در 
فوتبال زده مي شود و حتي پول هاي بادآورده كه عمداً 
يا س��هواً از بين  مي رود. بعد از كلي سين جين شدن، 
هيئت مدي��ره  همان فرد را در س��متش ابقا مي كند. 
از آنجا كه قوانين و مقررات قانوني و حرفه اي در اين 
رشته رعايت نمي شود، به جايي نمي رسد. فلان مدير 
را بعد از ش��ش ماه بركنار مي كنند، هم��ه هم دم از 
خدمت مي زنند و مدعي اند ايراد از مديران قبلي است. 
متأسفانه به فوتبال ظلم مي شود و اين مسائل باعث 
شده اس��ت فوتبال مان هر روز 
درگير حذف، جريمه و شكايت 
باش��د. حرف زدن آسان است و 
فوتبال ما را ب��ا همين حرف ها 
و وعده ه��ا اداره مي كنند. همه 
باش��گا ه هاي معتبر جهان طبق 
يك قانون و چارچوب مشخص 
اداره مي ش��وند، در حال��ي  كه 
دو باش��گاه بزرگ ايران به  رغم 
هزينه هاي چندي��ن ميلياردي 
در ه��ر فص��ل هنوز ورزش��گاه 
اختصاص��ي ندارند! فقط ش��عار مي دهند و مصاحبه 
مي كنن��د. در صورتي  ك��ه از روابط اس��تفاده كنند، 
ش��ايد بتوانند اين مش��كلات را به نوعي ماست مالي 
كنند ولي در غير اين صورت باز هم نمي توانيم مجوز 
حرفه اي بگيريم. تيم هاي آسيايي هم حرفه اي شده 
و طبق اصول حركت مي كنند اما ما همچنان دنبال 
اين هس��تيم كه با مدارك جعلي كارم��ان راه بيفتد. 
تلاش مان كلاه گذاشتن سر فيفا و اي اف سي است نه 
اينكه بياييم كار حرفه اي انجام دهيم و با رعايت قوانين 
و مقررات واقعاً به سمت حرفه اي گري پيش برويم. با 
اين وضعيت در اين فصل هم اصلًا نبايد منتظر گرفتن 

مجوز حرفه اي باشيم. 
 * كارشناس فوتبال

فوتبال را با حرف زدن اداره مي كنند!بحران خودشيفتگي مديرانحرفه اي نشدن براي عده اي منفعت دارد
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